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Христина Велчева, 28 г. от 
С о ф и я ,  т р е т и  к у р с  в  
специалност "Обществено 
з д р а в е  и  з д р а в е н  
мениджмънт" на  МУ –  
София:  „Обучението  по  
застъпничество в сферата на 
з д р а в е о п а з в а н е т о  п р е з  
2011година премина доста 
динамично. Когато дойдох на 
летния лагер, вникнах още 
повече в проблемите, които в 
бъдеще ще се наложи да 

разрешавам. Научих се, че във всеки един проблем има 
няколко отговорни страни, които трябва да намерят най-
благоприятния изход. Обучението ми помогна да науча 
тактиките, с които мога да бъда полезна, по сдържана и 
търпелива. Смятам, че за последните две има още какво 
да се иска от мен!” 

Деян Колев, Председател на 
Център Амалипе: “Един от 
големите проблеми с достъпа до 
качествени здравни услуги на 
ромите е много малкия брой 
лекари, медицински сестри и 
въобще роми, които работят в 
здравната система. В резултат на 
това, от една страна общността 

няма такова доверие на самата система, не разпознавайки 
свои хора в нея, а от друга страна, това е една от 
причините за много дълбоките предразсъдъци сред част 
от работещите в системата, спрямо ромите. По време на 
обучението, в първите дни студентите са притеснени, 
неуверени в себе си, смятат, че няма да успеят. Много от 
тях идват от малки градове и села и отивайки в големия 
град, където е университетът, се страхуват, и това е една 
от големите пречки за тяхната реализация. В края на 
обучението, те вече имат самочувствието, знаят какво 
могат, имат вяра в себе си и това е нещо, което е особено 
важно, и също е важен и резултатът от обучението.” 

ПРОВЕДЕ СЕ ОБУЧЕНИЕ ПО ЗАСТЪПНИЧЕСТВО В СФЕРАТА НА РОМСКОТО ЗДРАВЕОПАЗВАНЕ

Над 90 бяха участниците в провелото се край Велико Търново обучение по застъпничество в сферата на ромското 
здравеопазване. Участници бяха студенти по медицина и медицински специалности от цялата страна. Така за трета 
поредна година реализирахме програма за подкрепа на студенти по медицина и лекари специализанти от ромски произход. 
В нея се включиха както първокурсници, така и студенти, участвали за втора и трета година в програмата, с което 
продължихме нелеката си мисия да помагаме на младите роми да повярват в своите способности и да се борят за 
мечтите си. През цялата седмица на обучението студентите бяха заети с натоварена програма, за която повечето не 
бяха подготвени психически и останаха изненадани от наситеността и разнообразието на дейностите като теоретични 
и практически занимания. Ако в първия ден на програмата повечето студенти не бяха във възторг от това, че трябваше да 
отделят цяла седмица от лятната си почивка вместо да почиват на плажа, то в следващите дни ние им показахме, че 
няма да съжаляват нито за миг, дори напротив, че в края на периода всички ще са приятели и даже няма да искат 
обучението да приключи. Така и стана. Сега всички размениха емейли и фейсбук контакти, за да продължат дружбата и 

Т е о д о р а  
Крумова, Зам.-
председател на 
Ц е н т ъ р  
А м а л и п е :  
„Стипендиантска
та програма за 
студенти роми по 
м е д и ц и н а  
стартира преди 2 
години, сега е 

третата година на Програмата и тя се 
финансира от Институт „Отворено 
общество” – Будапеща (ИОО) и Ромски 
образователен фонд – Будапеща (РОФ). В 
рамките на една седмица преди началото на 
академичната учебна година ние събираме 
студентите тук, край Велико Търново, 
където се опитваме да ги подготвим за това, 
което ги очаква или, с което ще се сблъскат в 
университета, т.е. нашата цел е да ги 

Момчил Баев, 
Координатор 
здравеопазван
е  в  Ц е н т ъ р  
А м а л и п е :  
„Обикновено  
при първона-
чалната покана 
сту-дентите са 
м а л к о  п о -
колебливи и не 
желаят да се 

включат или поне не с особен интерес, но за 
радост установяваме, че когато дойдат тук, 
те освен че разбират, че обучението 
наистина им е от полза, и наистина в края на 
тази една седмица на летния лагер, както 
още го наричаме, те са обогатили много, 
научили са много нови неща за себе си, за 
културата, за своите приятели, за другите 
хора от групите в ромската общност. Това са 
все неща, които ще им помогнат в бъдещата 
им работа на медици. Студентите, които вече 

ПРОВЕДЕ СЕ ОБУЧЕНИЕ ПО 
ЗАСТЪПНИЧЕСТВО В СФЕРАТА НА 

РОМСКОТО ЗДРАВЕОПАЗВАНЕ

Обучението се проведе в две основни 
направления – теоретично и практическо. 
Част от темите бяха свързани с историята, 
бита и културата на ромите, реформите в 
сферата на здравеопазването и отражението 
им върху етноса, решаване на конфликти, 
социална и здравна интервенция в 
общността, а от друга страна студентите 
опитаха и практическа работа в няколко 
населени места в област Велико Търново – 
Горна Оряховица, Водолей, Батак, Върбовка, 
Майско и  Павликени,  където бяха  
съпроводени от сътрудници на терен в 
Център Амалипе, работещи по Програмата за 
превенция и контрол на туберкулозата. Чрез 
посещението си студентите трябваше да се 
запознаят с  достъпа до здравни и 
образователни услуги в съответното населено 

място като се срещаха с местните хора, лекари, учители или кметове. 
Резултатите от теренната работа бъдещите медици представиха на 
следващия ден – 2 септември по време на конференция „Не сме 
безлични, нито безразлични”, провела се в сградата на Областна управа. 
Участници в събитието освен студентите бяха Минитърът по 

общинския център е в пъти 
п о - в и с о ко  о т  т о в а  в  
к м е т с т в ат а ,  н а с т о я х а  
студентите .  Министър  
Дончев не скри, че е искрено 
респектиран от профе-
сионализма и от застъп-
ническата страст на студен-
тите.  Той остана през 
цялото време на дискусията 
и отговори на всички 
предложения, отнасящи се 
към подобряването на 
качеството на живот в 
малките населени места. 
Министърът подчерта, че 
парите не са основното за 
ромската интеграция – пари 

Митко Кунев от град Бяла 
Слатина, 29 г.,  химик, 
кандидатства медицина: 
" И с к а м  д а  и з к а ж а  
благодарността си към вашата 
организация по провеждане на 
семинара по застъпничество, 
проведен през лятото на 
2011година. Благодарение на 
т о в а  о бу ч е н и е  н и е  с е  
с р е щ н а х м е  с  у н и ка л н и  

ще се намерят, включително 
от европейските фондове. 
Но е необходимо да се 
спечели широка обществена 
подкрепа и в това отношение 
примерът на ромите – 
студенти в медицинските 
университети, които говорят 
на професионален език и по 
теми извън медицинските, е 
особено важен. Вие сте 
ход е щ ат а  р е к л а м а  н а  
р ом с кат а  и н т е г р а ц и я ,  
п о с о ч и  Д о н ч е в .  То й  
подчерта, че лично ще се 
ангажира Националната 
ромска стратегия да стане 
един от основните приори-

тети за финансиране 
през новия програмен 
период, както и през 
настоящия – стига тя да 
бъде изготвена по един 
прагматичен начин,  
както това се е случило 
със  ст ратегият а  з а  
деинституционализа-
ция. „Планът за нея 
предвижда да инвести-
раме 200 млн. лв. за 10 
години за по-доброто 
бъдеще на 7 000 деца. 
Стъпка по стъпка той се 

amalipe_health@yahoo.com, www.romahealth.com

превърнем в застъпници за ромското 
здравеопазване. Нашата задача е да успеем 
да задържим тези млади хора, които са един 
страхотен потенциал за България, не само да 
ги задържим в България след като завършат, 
а и да ги мотивираме достатъчно да се 
върнат да работят обратно за общността. 
Един от големите проблеми на ромската 
интелигенция е, че получавайки диплома за 
завършено образование, добра реализация, 
представителите на ромската интелигенция 
предпочитат да скрият своя етнически 
произход. Това е една комплексна програма, 
което я прави по-различна и уникална в 
с р а в н е н и е  с ъ с  в с и ч к и  о с т а н а л и  
стипендиантски програми, защото тя има 
няколко основни елемента. Единият елемент 
е самата стипендия – тази, която студентите 
от ромски произход по медицина и 
медицински специалности получават.” 

трета година участват в програмата, тази 
година вече се водят по програма за 
обучители, което ги прави обучители на 
връстници или такива, които са малко по-
млади от тях, които участват в Програмата за 
първа или втора година. Ние силно 
подкрепяме студентите да се включват в 
допълнителни извънкласни дейности, които 
не са пряко и задължително свързани с 
обучението им в университета или 
участието им в програмата, но искаме те 
работят в своите населени места или поне в 
тези места, в които учат. Искам да подчертая, 
че работата на медицинските лица, 
здравните работници като цяло често пъти е 
близка до работата на социалните 
работници и затова е хубаво те да познават из 
детайли проблемите на всяка общност и на 
отделните групи в ромската общност, 
защото, когато един лекар има практика в 
ромски квартал, той неизбежно се сблъсква 
и със социалните проблеми на хората.”

случва – при това доста 
добре. Това искам да 
постигнем и по отноше-
ние на ромската ин-
теграция – конкретно 
планиране, което да бъде 
осъществено”, посочи 
Дончев. Той не скри, че 
за целия процес ще са 
нужни много години. Но 
за  10 –  15 години 
категорично можем да 
обърнем „тренда” и да 
направим интеграцията 
необратима.

л е к т о р и ,  к о и т о  б я х а  
х а б и л и т и р а н и  
у н и в е р с и т е т с к и  
преподаватели. Обучението 
беше много разчупено, така 
д о б р е  о р г а н и з и р а н о  и  
интересно. Всички, които 
бяхме включени в него се 
чувствахме удовлетворени и 
значими. Много интересно 

беше тогава, когато влизахме в 
различни сесии, осъзнахме 
как решаването на проблем 
теоретично и на практика е 
различно. Това обучение беше 
от изключителна важност за 
всички ни. Искаме догодина 
отново да  се  случи.  С 
Уважение и поклон пред екипа 
на АМАЛИПЕ". 
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Много емоции и рационални предложения 
съпътстваха презентациите на всяка група. 
Студентите не скриха професионалното си 
недоумение от случаи, на които са 
попаднали по време на теренната 
си работа предишния ден: 
поставени неточни диагнози, 
липса на ежедневно присъствие на 
медицински специалисти, събиране 
на такси за здравни услуги, които се 
покриват от здравноосигурителната 
каса, дори случай на смърт, поради 
забавяне на неотложната медицинска 
помощ. Споделиха болката си от 
потресаващата бедност, с която са се 
сблъскали на места, както и от ниското 
качество на образование в местните 
училища, което обрича иначе надарените с 
природна интелигентност ромски деца. 

Лиляна Миткова от село Динката, област 
Пазарджик, втори курс, специалност Медицински 
лаборант на Медицински колеж "Йорданка 
Филаретова" ,  София:  "Благодарение на 
Обучението по застъпничество аз обогатих 
знанията си относно ромската култура и 
традиции. Срещайки се с много младежи от моя 
етнос, с които освен че споделяме общи интереси, 
но и работим усилено за интеграцята на ромската 
общност, аз се мотивирах и това ми даде сили да 

продължа да работя за общото благо. Надявам се програмата на 
Амалипе да не спира да подкрепя ромските младежи в 
осъществяването на техните мечти." 
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лекари-специализанти да 
преминат специализирано 
обучение,  което ще им 
помогне чрез предоставяне на 
здравни услуги в райони с 
преимуще ствено ромско 
население, да работят за 
тяхното приобщаване и 
включване в системата на 
здравеопазването.

Елена), както и ромските 
к в а р т а л и  в  г р .  Го р н а  
Оряховица .  Там те  с е  
интересуваха от здравния 
статус и проблемите с 
достъпа до качествени 
здравни услуги на местната 
ромска общност, както и от 

управление на средствата от 
ЕС Томислав Дончев, Алина 
Ковач,  ръководител на  
програмата за обществено 
здраве на Институт Отворено 
общество – Будапеща, Мария 
Методиева – директор на 
програма Рома в Институт 
Отворено общество – София, 
Д о ц .  П е н ч о  П е н ч е в ,  
Областен управител, Д-р 
Иван Иванов – директор на 
РЗОК – Велико Търново и Д-
р Албена Ламбева – Директор 
на РЗИ – Велико Търново. 
Целта на практическата 
работа и конференцията 
беше да стимулира младите 
хора да заемат активна 
м и с л е щ а  п о з и ц и я  з а  
подобряване на здравния 
статус на ромската общност, 
да покажатqче младите 
ромски медици са не само 
медиатори между общността 
и здравната система, а и 
потенциал, който да подсили 
капацитета в здравната 

дуетнически диалог и толерантност „Амалипе” 
реализират програма за подкрепа на роми, 
обучаващи се в медицинските университети и 
колежи (Roma Health Scholarship Program). През 
изминалата учебна 2010/2011 година в нея участваха 
близо 60 ромски младежи и девойки, а от новата 
учебна 2011/2012 г. се очаква броят им да достигне 
100. Това е първата в страната ни програма за 
подпомагане на висшето образование, насочена към 
лекари и медицински сестри от ромски произход. Тя 
цели да съдейства за подобряване на предоставянето 
на здравни грижи на намиращи се в неравностойно 
положение представители на ромската общност у нас 
и за преодоляване на дискриминацията в системата 

система.В края на натоварената 
с е д м и ц а  с т уд е н т и т е  с е  
отправиха към Сливен и Стара 
Загора, за да опитат още от 
теренната работа в ромски 
квартал. Там ги посрещнаха 
съответно партньорите ни от 
Фондация „Здравето на ромите” 
с председател Д-р Стефан 
Панайотов и Сдружение „Свят 
без  граници”.  В Сливен 
застъпниците се вкключиха в 
инициатива за подготовка на 
кампания за превенция и 
контрол на туберкулозата. Те 
н а р а в н о  с ъ с  з д р а в н и т е  
медиатори на квартала и 
с ъ т р уд н и ц и т е  н а  т е р е н  
консултираха жителите на 
изключително бедния квартал 
като им обясняваха как да се 
включат в кампанията, какви 
изследвания могат да преминат 
и как да разпознават симпто-
мите на заболяването. От 2009 г. 
Институт „Отворено общество” 
–София и Център за меж-

Мирослав Ангелов, 26г. от София, студент във втори 
курс, специалност «Медицина» на МУ София: 
"Обучението по Застъпничество е събитие, което като 
стипендиант по Програмата за подкрепа на студенти по 
медицина от ромски произход, очаквам с нетърпение всяко 
лято. Благодарение на него научих много нови неща за 
ромската общност, за проблемите й отблизо, както и 
начините за решаването им. Запознах се с много хора, с 
които вярвам, че тепърва ще общуваме много повече. На 
семинара открих и моите приятели Анелия Илиева и 
Христина Велчева, за което съм изключително щастлив ..."

Ангел Ангелов от 
г р а д  Д е в н я ,  
студент във втори 
к у р с ,  с п е ц и -
алност „Рехаби-
литация” на МУ 
Варна: "Благодаря 
В и ,  ч е  н и  н а -
к а р а х т е  д а  с е  

чувстваме горди че сме роми!!! Аз 
лично не знаех, че ние ромите имаме 
толкова богата история и традиции! 
Най-много съм щастлив, че срещнах 
толкова много млади, интелигентни и 
амбициозни роми, които имат мечти и 
цели в живота! Много ще се радвам, 
ако се провеждат по-често подобни 
срещи!"

В продължение на три 
часа студенти от Про-
грамата за подкрепа на 
роми в медицинските 
университети  дис -
кутираха проблемите с 
достъпа до здраве-
опазване и качеството 
на живот в малките 
населени места с Ми-
нистъра по управление 
на средствата от ЕС 
Томислав Дончев, ди-
ректора на Регионал-

ната здравноосигу-
рителна каса във Велико 
Търново  д -р  Иван  
Иванов и директора на 
Регионалната здравна 
инспекция д-р Албена 
Ламбева. Това стана по 
време на студентската 
конференция „Не сме 
безлични, нито безраз-
лични”, организирана 
от Център „Амалипе” 
като част от обучението 
по застъпничество за 

роми-медици.  Кон-
ференцията се проведе 
на 2 септември в Гер-
бова зала на Областна 
администрация – Ве-
лико Търново.  Ден 
преди събитието сту-
дентите – разделени на 
малки групи – посетиха 
селата Батак, Върбовка 
(община Павликени), 
Водолей (община В. 
Търново), Беброво и 
М а й с к о  ( о б щ и н а  

СТУДЕНТИТЕ-МЕДИЦИ ДИСКУТИРАХА ПРОБЛЕМИТЕ НА РОМИТЕ ОТ 
МАЛКИТЕ НАСЕЛЕНИ МЕСТА С МИНИСТЪР ДОНЧЕВ

на здравеопазването. Наред с 
това, да се дадат достойни 
примери за подражание, които 
да мотивират младите роми да 
се насочат към кариера в 
здравеопазването. Идеята е 
чрез специално създаден за 
Програмата Национален 
комитет за подбор предва-
рително селектирани канди-
дати-студенти по медицина и 

ПРОВЕДЕ СЕ ОБУЧЕНИЕ ПО ЗАСТЪПНИЧЕСТВО В 
СФЕРАТА НА РОМСКОТО ЗДРАВЕОПАЗВАНЕ

трудностите в различни 
други области – образование, 
инфраструктура, заетост. 
Наблюденията и изводите, до 
които достигнаха, студентите 
обобщиха в презентации, 
ко и то  п р ед с т а в и ха  н а  
конференцията.

СТУДЕНТИТЕ-МЕДИЦИ ДИСКУТИРАХА ПРОБЛЕМИТЕ 
НА РОМИТЕ ОТ МАЛКИТЕ НАСЕЛЕНИ МЕСТА С 

МИНИСТЪР ДОНЧЕВ

С т у дентите отправиха множество конкретни 
предложения. Наблюдението на бременността и 
на родилката до една година след раждането 
трябва да се покрива от Здравната каса 
независимо от здравноосигурителния 
статус: в крайна сметка, върховен е 
интересът на детето, предложиха две от 
групите. Промени в нормативната уредба, 
които да гарантират продажбата на 
лекарства във всяко населено място, 
поиска друга група. Необходимо е да се 
обърне сериозно внимание на селата в 
т.нар. „урбанизирани общини”, които 
не могат да кандидатстват по 
Програмата за развитие на селските 
райони: напр. програма, по която 

общините да кандидатстват само за 
селата с ниско качество на живот, както и 

санкции за общините, в които качеството на живот в 
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